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Kellner. Naast dat
hogedruknet plannen Gas-
unie en de beheerders de
overgang van aardgas naar
biogas in een deel van het
120.000 kilometer zogehe-
ten regionale netwerk, met
een lagere druk, tot in de
woonwijken. Die overgang
moet rond 2050 gereed zijn.

Dat is haalbaar,
claimt de be-
heerder. Omdat
Gronings gas
minder belang-
rijk wordt, kun-

nen leidingen gebruikt wor-
den voor biogas”, zegt hij. En
huishoudens? Die moeten
in 2050 van het gas af. „Als
hele wijken die stap maken,
halen we dat stuk van het
gasnetwerk weg. Maar als
iemand het aardgas in de
straat blijft gebruiken, dan
houden we dat netwerk be-
schikbaar”, aldus Afman.

Bedrijven kunnen
hun werknemers
straks minder makke-
lijk verbieden om na
afloop van hun dienst-
verband bij een con-
current hetzelfde
werk te gaan doen.
Minister Karien van
Gennip (Sociale Zaken
en Werkgelegenheid)
werkt aan een wets-
voorstel dat dit zoge-
noemde concurrentie-
beding aan banden
legt. Een concurren-
tiebeding kan worden
gebruikt om bedrijfs-
geheimen of zakelijke
relaties te bescher-
men. „Maar we zien

nu dat er in contrac-
ten steeds vaker stan-
daard een concurren-
tiebeding staat, ter-
wijl daar geen goede
reden voor is”, zegt
van Gennip .„Dat is
onnodig beperkend
voor werknemers.”

Beding met goede reden

WETSVOORSTEL IN DE MAAK

Het gebruik van hernieuwbare energie in
Nederland is inmiddels over de helft richting
het afgesproken doel voor 2030. In 2022 kwam
van alle energie die werd verbruikt (elektrici-
teit én warmte) 15% uit hernieuwbare bronnen.
Dat was een jaar eerder nog 13%, becijfert het
CBS. In EU-verband heeft Nederland vastgelegd
dat in 2030 minimaal 27% van ons totale ener-
gieverbruik uit hernieuwbare bronnen moet
komen. Vooral de opwekking van duurzame
energie uit zon en wind neemt snel toe. Zonne-
energie groeide met 45% in een jaar tijd. Wind-
molens leverden 14% meer stroom dan in 2021.

Zon en wind in de plus

HALVERWEGE DOELSTELLING
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Tot ver in de 18e eeuw hadden
mensen een cyclisch beeld van
hun eigen geschiedenis. Het ging

soms lange tijd beter, maar dan ging
het decennia lang weer minder. Goe-
de tijden, slechte tijden. Nederland
had zijn Gouden Eeuw gehad (mag
deze kwalificatie in het woke-tijdperk
nog wel worden gebruikt?), maar
daarna, ongeveer vanaf het rampjaar
1672, volgde een Eeuw van Verval. In
1672 was het dagloon van een meester-
timmerman in West-Nederland onge-
veer 28 stuivers. In 1800 was het nog
steeds 28 stuivers.

De notie van economische groei,
laat staan de notie dat economische
groei voor het welzijn van mensen
noodzakelijk is, bestond nog helemaal
niet. Bij Adam Smith, de grondlegger
van de economische wetenschap, ging
het niet over groei, maar over pro-
gress, dus vooruitgang. Dat is ook een
veel beter begrip. Groei gaat over
meer, maar vooruitgang gaat over
beter.

Desondanks is, zeker sinds de
Tweede Wereldoorlog, economische
groei de maatstaf geworden waarmee
we ons succes als maatschappij me-
ten. Die groei wordt gedefinieerd als
de toename van het bbp, het bruto
binnenlands product, gecorrigeerd
voor inflatie. Neemt dat toe, dan is
het goed. Daalt het, dan is dat slecht

nieuws. Een paar weken geleden
maakte het CBS bekend, dat het bbp
in het eerste kwartaal met 0,7% ge-
krompen was. Niet zo’n beste beurt
voor Nederland, want in de Europese
Unie was wel groei! Hoe kan dit en
wat gaan we daar aan doen?

In het derde kwart van de 20e eeuw
nam het bbp per hoofd van de bevol-
king toe met gemiddeld 3,75% per
jaar, een historisch ongekend hoog
percentage. Na 1975 halveerde de
groei, naar 1,87%. Sinds 2008 is de
bbp-toename per hoofd gemiddeld
nog maar iets meer dan 0,5%.

Dat wat we als bbp meten, stijgt in
Nederland dus nauwelijks meer. Moe-
ten we daar rouwig om zijn? Al in
maart 1968, drie maanden voor hij
vermoord werd, merkte Robert Ken-
nedy, de broer van de Amerikaanse
president, op dat het bbp alles meet,
behalve datgene wat het leven de
moeite waard maakt. Meer wapenpro-
ductie, meer bbp, meer airconditio-
ners om de hitte te bestrijden, meer
bbp, meer bestrijdingsmiddelen om
insecten te verdelgen, meer bbp,
meer rechtszaken tegen drugscrimi-
nelen, meer bbp, enzovoorts.

Wat niet in mindering op het bbp
wordt gebracht, is de verslechtering
van het leefklimaat door lucht- en
waterverontreiniging, laat staan de
dramatische achteruitgang van de
biodiversiteit, en al helemaal niet het
meest ingrijpende gevolg van bbp-
groei, de opwarming van de aarde. Er
is een lineair verband tussen de toe-
name van het wereld-bbp en de toena-
me van de CO2-uitstoot.

Of het goed gaat met de economie,
wordt tot aan de dag van vandaag nog
steeds gemeten aan de toename van
het bbp, hoewel het een perverse
maatstaf is. Het meet ‘meer’, van iets,
in plaats van ‘beter’.

Meer, meer, meer, op een aarde die
dat helemaal niet aankan. De geschie-
denis verloopt toch cyclisch. Dat zul-
len komende generaties wel gaan
merken.

Bbp
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Het meet ’meer’ in
plaats van ’beter’

door Yteke de Jong

AMSTERDAM • Opslagspe-
cialist Bruynzeel gaat via
de overname van de Ame-
rikaanse branchegenoot
Delta Designs in zee met
de top van de Amerikaan-
se musea. Zaterdag publi-
ceert het bedrijf uit Pan-
ningen de jaarcijfers.

De omzet ging omhoog
met 12% naar €79 miljoen,
waar de brutobedrijfs-
winst uitkwam op €12
miljoen en de nettowinst
op ruim €4 miljoen. Grote
musea, maar ook farma-
ceuten als Roche, techcon-
cern Apple en autofabri-
kant BMW werken samen
met Bruynzeel naast tradi-
tionele klanten als biblio-
theken en universiteiten.
„We kijken terug op een

mooi jaar, maar de kers op
de taart was de overname
van Delta Designs, de
Rolls-Royce van de muse-
umkasten. Wij doen onder
meer Boijmans, Van Gogh
Museum, het Victoria and
Albert Museum, maar zij
hebben onder meer het
Guggenheim en Smithsoni-
an in Washington als klant.
De absolute museumtop in
de Verenigde Staten, die
toch veel zaken doet met
lokale bedrijven in het
kader van America first”,
zegt ceo Alexander Collot
d’Escury.

Dit jaar is het plan om
naar €90 miljoen aan
omzet te groeien. Is de
overname van Delta De-
signs in de VS defensief,
omdat het niet lukt om op
eigen kracht deze markt

snel genoeg te veroveren?
In 2021 deed Bruynzeel al
een overname in het land.
„Dat was destijds een voet
aan de grond. Met Delta
Designs zetten we een
grote stap. Zij hebben een
verfijnde techniek voor
luchtregeling binnen en
buiten de kast die de lucht-
vochtigheid en tempera-
tuur voor kwetsbare mate-
rialen beheerst en wij de
roltechniek en de kunst-
rekken. Samen gaan we de
wereld veroveren met een
onestopshop. Dit is een
enorme versnelling.”

De Limburgse opslaggi-
gant ziet verder potentie in
de optimalisering van
gebouwen. Circa 40% van
de wereldwijde CO2-uit-
stoot komt van de ge-
bouwde omgeving, dus

met minder meters wordt
er minder uitgestoten.
„Het aantal vierkante me-
ter zou de helft omlaag
moeten, als het aan de
Verenigde Naties ligt. Dus
wat er op die meter ge-
beurt, moet ook nog eens
efficiënt. Daar liggen nog
veel kansen”, zegt Collot

d’Escury. Een nieuwe markt
zijn de datacenters. Op dit
moment is Bruynzeel bezig
met een datacenterproject
voor IT-gigant Intel in Is-
raël, zo vertelt de ceo. „Er
is veel discussie over data-
centers, die beschouwd
worden als lelijke dozen. In
de datacenters staan de
rekken met servers nu
negentig centimeter van
elkaar om mensen ertus-
sen te kunnen laten, maar
we proberen dat naar vijf
centimeter te brengen. Dat
kan zonder oververhitting.
Ook hier geldt weer dat
dure meters efficienter
gebruikt kunnen worden.
Dan hoeft men maar de
helft van de oppervlakte te
koelen. Dat scheelt veel
energie, want datacenters
zijn enorme slurpers.”

BRUYNZEEL NAAR TOPMUSEA VS NA OVERNAME

Bruynzeel
wil werken
voor het
Guggen-
heim Muse-
um in New
York.
FOTO
BRUYNZEEL

den. Dat 1200 kilometer tel-
lende waterstofnetwerk be-
staat straks voor 85% uit be-
staande aardgasleidingen,
zegt Marijke Kellner, voor-
zitter van de werkgroep bij
Netbeheer Nederland. In dit
gasnetwerk van Gasunie lig-
gen tot zeven leidingen
naast elkaar. „Omdat de gas-
winning in Groningen
wordt afgebouwd, kunnen
wij een deel van die leidin-
gen op korte termijn ge-
schikt maken voor water-
stof.” Naast waterstof zet
het leidingen in voor groen
gas, vooral gemaakt van
restmateriaal zoals rioolslib
en mest. De restanten wor-
den vergist.

„Het voordeel van groen
gas is dat het op dezelfde
kwaliteit gemaakt kan wor-
den als ons aardgas”, zegt de
natuurkundige Kellner.
„Groen gas kun je zo in het

door Theo Besteman

AMSTERDAM • Nederland
gaat van het gas af. In de
bodem ligt nog wel
132.000 kilometer gaslei-
ding. Sinds de jaren 50
fijnmazig tot aan het for-
nuis van miljoenen huis-
houdens aangelegd. Dat
netwerk is nu een goud-
mijntje. Netbeheerders en
de Gasunie zijn in stilte
bezig om het netwerk om
te bouwen voor groen gas
en waterstof.

In de stomende fabrieken
aan het Boerengat in Ter-
neuzen maakt Dow Benelux
plastics en chemicaliën
voor verpakkingsmateriaal
en matrassen. Bij die pro-
ductie komt grijze waterstof
vrij, gemaakt van gas. Via
een gastransportleiding van
Gasunie gaat die waterstof
twaalf kilometer zuidwaarts
naar Yara in Sluiskil. Dat ge-
bruikt het voor kunstmest.
Komende jaren wordt het
netwerk vaker zo ingezet.

Eind 1959 begon de gas-
winning in Groningen en
rolde Gasunie een groot lei-
dingennetwerk uit. Neder-
land kent binnen Europa
het meest verfijnde gasnet,
bijna alle huishoudens zijn
aangesloten.

Tweede leven
De aloude betonnen en

gietijzeren leidingen zijn
vrijwel allemaal vervangen
door kunststof. De overheid
heeft een plicht de leidingen
te verwijderen als ze niet
meer worden gebruikt.
Maar nu het Groningse gas-
veld sluit, gunt het kabinet
op advies van de netbeheer-
ders een tweede leven aan
dat spinnenweb van pijpen.

Zo zal over zeven jaar een
hogedruknetwerk voor wa-
terstof vijf industriegebie-
den (Rotterdam, Amster-
dam, Zeeland, Limburg en
de Eemshavenregio) verbin-

netwerk stoppen.” De zware
industrie in Nederland gaat
eerst over op dit netwerk,
omdat daar vanwege hun
uitstoot veruit de grootste
winst van CO2-verlaging te
bereiken is”, zegt Maarten
Afman, voorzitter van de
scenariowerkgroep bij Net-
beheer Nederland. De be-

heerders rekenen komende
jaren verder op waterstof,
aangemaakt door grote off-
shore windparken. Vanwe-
ge de afstand tot de kust,
wordt die eerst op zee opge-
slagen en dan getranspor-
teerd naar de kust. „Alle ha-
vens bereiden zich voor op
de verwerking van water-
stof in het netwerk”, zegt

Gasnetwerk goudmijntje
toekomst groene energie

MONSTERKLUS
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Biogas door
bestaand
gasnetwerk

Overgang op biogas dankzij groot spinnenweb pijpleidingen

’Nederland kan hier
iets moois van maken’

zullen ook moeten opscha-
len indien de luchtvaart toe
wil naar de bijmengpercen-
tages die zowel luchtvaart-
maatschappijen als overhe-
den wensen. Er is nu discus-
sie over bijvoorbeeld de de-
finitie van wat allemaal
gebruikt mag worden als
grondstof. Bedrijven willen
weten waar ze aan toe zijn,
waardoor investeren in pro-
ductie van SAF zich kan uit-
betalen.” Neste investeert
voor meer dan €2 miljard in
Rotterdam.

Magische knop
In totaal kan Neste begin

volgend jaar 1,5 miljoen ton
SAF produceren, waarvan
500 duizend ton in Rotter-
dam, waarmee onder meer
KLM uit de voeten kan. Het
Finse concern heeft ook raf-
finaderijen in de VS en in
Singapore in Azië en gaat de

raffinaderij in
Rotterdam uit-
breiden. Maar
ook zullen vlieg-
tuigmotoren ge-
certificeerd
moeten worden
om op 100% SAF
te werken, nu is
dat mogelijk tot
50%. „Er is geen
magische knop
waar je op kunt
drukken waar-

door er ineens genoeg SAF
is. En de SAF van nu is naar
verwachting niet de SAF van
2050. Er zal de komende de-
cennia nog veel moeten ge-
beuren aan innovatie, waar-
door vliegen mogelijk zal
blijven op een duurzamere
manier”, zegt Pel.

zijn om de luchtvaartsector
van SAF te voorzien. „Er
moet absoluut meer gepro-
duceerd worden. Wij heb-
ben nu zo’n 5% SAF van onze
benodigde brandstof inge-
kocht, dus de komende ja-
ren zitten we op schema. En
we gaan ervan uit dat de fa-
briek in Delfzijl waar we in
investeren in 2028 operatio-
neel zal zijn. De bouw is ver-
traagd door corona en de
stikstofproblematiek”, zegt
Rintel.

De capaciteit in Delfzijl
gaat helpen KLM’s ambitie
van 10% SAF in 2030 te reali-
seren. De Europese Unie wil
dat Nederlandse luchtvaart-
maatschappijen zich hou-
den aan de afspraak van 6%
SAF van vertrekkende
vluchten in en vanuit Euro-
pa in 2030. „Wij gaan uit van
10% bijmengen over ons hele
netwerk, dus ook in Azië bij-
voorbeeld. Ook
daar nemen we
SAF af”, zegt de
topvrouw.

Sommige ex-
perts zeggen dat
er niet voldoen-
de natuurlijke
grondstoffen
zijn om de mon-
diale luchtvaart
te verduurza-
men. Neste, dat
onder meer ge-
vestigd is in Rotterdam, pro-
duceert biokerosine, dat on-
der SAF geschaard wordt,
onder meer voor KLM. Of er
genoeg biokerosine zal zijn
is een kip-ei-discussie, zegt
Klaas Pel van Neste bij de
bijeenkomt van Air France
KLM. „Andere fabrikanten

stap ook willen zetten en
ook die extra prijs willen be-
talen voor schoner vliegen.”

Een groot probleem is dat
er nu te weinig fabrieken

Biokerosinefabriek
opent pas in 2028

Reizigers KLM betalen opslag schonere brandstof

President-
directeur
Marjan Rintel
van KLM bij
Neste.
FOTO KLM

’Kip-ei
discussie
of er
genoeg
SAF is’

! KLM wil klanten een opslag laten
betalen voor schonere kerosine.
! Alternatieve brandstof de enige
manier om langeafstandsvluchten
minder vies te maken, zegt topvrouw
Rintel.
! Er zijn momenteel niet genoeg fa-
brieken om deze brandstof te maken.

In het kort

door Yteke de Jong

AMSTERDAM • Lucht-
vaartmaatschappij
KLM wil klanten meer
laten betalen voor vlie-
gen op schonere kerosi-
ne. Dat zegt topvrouw
Marjan Rintel in een
toelichting op de plan-
nen van Air France
KLM om minder CO2
uit te stoten. De ope-
ning van de fabriek
voor biokerosine waar-
in KLM investeert is
echter uitgesteld tot
2028, waar oorspron-
kelijk het plan was om
vorig jaar al in bedrijf
te zijn.

„De enige manier om lan-
ge-afstandsvluchten te ver-
duurzamen is door middel
van brandstof die minder
CO2 uitstoot dan gewone
kerosine. We mengen nu
brandstof bij, die gemaakt is
van grondstoffen die niet
ten koste gaan van de voed-
selketen, maar er is er meer
nodig om tot tien procent
bijmengen in 2030 te ko-
men”, zegt Rintel bij de pre-
sentatie van het zogeheten
SAF-offensief van de lucht-
vaartcombinatie. SAF, de af-
korting van sustainable
aviation fuel, wordt onder
meer gemaakt van afval.

Uitstel
De brandstof is nu nog

drie tot vijf keer duurder
dan de gewone kerosine.
„Om dit te betalen zullen
tickets duurder worden.
Met onze grote zakelijke
klanten willen we gaan wer-
ken met een opslag voor het
bijmengen tot vijftig pro-
cent van de schonere kerosi-
ne. We weten, op basis van
gesprekken met onze zake-
lijke klanten, dat zij deze

Het Belgische arbeidsbemiddelingsbureau Acti-
ris vraagt werkzoekende acteurs of ze eventueel
bereid zijn om in pornofilms op te treden. Ook
de VDAB, een ander Belgisch bureau voor be-
middeling naar werk, stelt die vraag. Inmiddels
hebben politieke partijen om opheldering ge-
vraagd. Dit schrijft de Belgische krant De Stan-
daard. Een werkzoekende actrice die net naar
Brussel was verhuisd en zich inschreef bij Acti-
ris, kreeg de vraag of ze ’eventueel bereid was
om in een pornografische film op te treden’. De
vrouw vond dat ongepast.

Een woordvoerder van Actiris vertelt in het
Belgische dagblad dat de betreffende vraag deel
uitmaakt van een set vragen over filmgenres die
enkel aan werkzoekende acteurs wordt gesteld.
„Het is geen voorstel, laat staan dat er een sanc-
tie volgt wanneer de persoon in kwestie wei-
gert.”

Belgisch UWV polst
acteurs voor pornofilms

OP ZOEK NAAR WERK?


